

[Text]

The Chairman: That is why we have introduced Bill S-15.

Senator Buckwold: I would ask you to limit yourselves to that question because we will shortly have to move on to our next witness.

Mr. Taciuk: The data we provided to the committee in February has now been confirmed by this figure in the *Toronto Star*.

Senator Buckwold: Can you mention any specific drug and indicate that on a particular date it cost a certain price and then, later on, that price was increased? For example, this newspaper article mentions a specific heart drug which went up by 14.3 per cent from January, 1987 to January, 1988. Can you describe other examples of this to the committee?

Mr. Taciuk: I have 50 examples here.

Senator Buckwold: That is what we are looking for.

The Chairman: The witness has a computer printout of 50 drugs.

Mr. Musial: This is a computer printout of the 50 top drugs as listed by Green Shield.

The Chairman: I am sure you read our transcript of the evidence given by representatives of Green Shield, where we asked them for a printout from the Green Shield computer. If that is what this list is, then the Senate committee will be receiving that in any event.

Senator Buckwold: What are the dates and the prices?

Mr. Taciuk: As an example, let us consider Nicorette, which is an anti-smoking drug. In July of 1985, Nicorette went from 17.6 cents a tablet to 19.5 cents in January of 1986.

The Chairman: Is this a patent drug?

Mr. Taciuk: Yes, it is. It went up to 21 cents in July of 1986 and up to 22.61 cents in January of 1987. It went up to 23.73 cents in July of 1987 and, in January of 1988, it cost 25.71 cents per tablet.

The Ministry of Health has released the same figures as those contained in our survey. It seems that all of the insurance companies across Canada have now confirmed our findings of January.

The Chairman: You conducted your survey on a restricted sample, but what they have used is a larger sample. You are saying that they confirm the trend that you mentioned in certain instances. Therefore, there is no surprise in the evidence that is coming out at this time.

However, on the other side there was a Peat Marwick Limited study that indicated the contrary.

Mr. Taciuk: In terms of the Peat Marwick study, I would suggest that we are dealing with a phantom study, because nothing has been released to us or the Senate and it was promised by Senator Cogger. Perhaps I might read to you a letter we sent to Peat Marwick Limited regarding that study. Our letter states:

[Traduction]

devons décider si les prix ont progressé plus vite qu'ils ne le devaient.

Le président: C'est la raison pour laquelle nous avons déposé le projet de loi S-15.

Le sénateur Buckwold: Je demanderais que vous vous en teniez à cette question car nous devons bientôt passer à un autre témoin.

M. Taciuk: Les données que nous avons fournies au Comité en février viennent d'être confirmées par les chiffres repris dans le *Toronto Star*.

Le sénateur Buckwold: Pouvez-vous mentionner un médicament en particulier et nous dire ce qu'il coûtait à une date précise et plus tard, après avoir augmenté? Par exemple, d'après cet article de journal, un certain médicament pour le cœur a augmenté de 14,3 p. 100 entre janvier 1987 et janvier 1988. Pouvez-vous citer d'autres exemples au Comité?

M. Taciuk: J'en ai 50, ici même.

Le sénateur Buckwold: C'est ce que nous recherchons.

Le président: Le témoin a un imprimé d'ordinateur énumérant 50 médicaments.

M. Musial: Il s'agit des 50 principaux médicaments énumérés par Green Shield.

Le président: Je suis sûr que vous avez pris connaissance de la transcription du témoignage des représentants de Green Shield, lorsque nous leur avons demandé un imprimé de leur ordinateur. Si c'est ce qu'est cette liste, le Comité du Sénat en recevra une de toute façon.

Le sénateur Buckwold: Quels sont les dates et les prix?

M. Taciuk: A titre d'exemple, prenons le produit Nicorette, prescrit à ceux qui désirent arrêter de fumer. Son prix est passé de 17,6 cents la pastille, en juillet 1985, à 19,5 cents en janvier 1986.

Le président: S'agit-il d'un médicament breveté?

M. Taciuk: Oui. Ainsi, en juillet 1986, il coûtait 21 cents et, en janvier 1987, 22,61 cents. En juillet 1987, il se vendait 23,73 cents, puis en janvier 1988, 25,71 cents.

Le ministère de la Santé a publié les mêmes chiffres que nous. Il semble que toutes les compagnies d'assurances du Canada confirment maintenant nos résultats de janvier.

Le président: Vous avez mené votre étude sur un échantillonnage restreint, alors que le leur était beaucoup plus grand. Vous êtes en train de dire qu'elles confirment la tendance que vous avez relevée, dans certains cas. Il n'y a donc rien de nouveau, pour l'instant.

Cependant, une étude de Peat Marwick Limited indique le contraire.

M. Taciuk: C'est à se demander si cette étude existe réellement, car rien n'a été distribué ni à nous ni au Sénat, et le sénateur Cogger avait promis de la faire distribuer. Peut-être pourrais-je vous faire lecture d'une lettre que nous avons envoyée à Peat Marwick Limited à cet égard: